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مدیرکل کمیته امداد استان همدان:

30 درصد مشاغل خُرد و خانگی توسط کمیته امداد ایجاد شده است
مدیرکل  خبــر:  گروه  ســپهرغرب، 
امداد اســتان همــدان گفت:  کمیتــه 
از  اســتفاده  با  توانســته  امداد  کمیته 
کشور  کل  اشــتغال  منابع  از  نیم درصد 
خُرد  30 درصد مشاغل  به طور متوســط 

کند. ایجاد  خانگی  و 
اینکه توانمندســازی  بیان  با  پیمان ترکمانه 
خانواده های زیر پوشــش همواره اولویت نخست 
کمیته امداد بوده اســت، اظهــار کرد: به فضل 
الهی تنهــا با اســتفاده از نیم  درصــد از منابع 
اشــتغال کل کشــور، به طور متوسط 30 درصد 
مشاغل خُرد و خانگی توسط کمیته امداد ایجاد 

شده است.
وی افزود: بــرای ایجاد مشــاغل پایدار برای 
خانواده هــای محترم تحت حمایــت، هفت اقدام 
مهم شــامل انجــام مشــاوره های شــغلی، ارائه 
آموزش های رایگان، پرداخت تســهیلات، هدایت 
شــغلی، راهبــری شــغلی، نظــارت و بازاریابی 
محصــولات تولیدی مددجویان در این نهاد انجام 

می پذیــرد تا یک شــغل پایــدار و آبرومند برای 
مددجویان ایجاد شود.

مدیرکل کمیته امداد اســتان همدان با اشاره 
به اینکه از ابتدای امســال 11 هزار و 159 مورد 
مشــاوره شــغلی، پنج هزار و 940 مورد آموزش 
رایــگان و 28 هزار و 699 مورد نظارت بر طرح ها 
توسط ناظران متخصص صورت گرفته است، بیان 
کرد: انجام نظارت فنی و کارشناســی قبل، حین 
و بعد از اجــرای طرح های اشــتغال در پایداری 
مشاغل ایجادشده بســیار مؤثر بوده و توانسته به 
تسهیل شرایط لازم برای توانمندسازی خانواده ها 

نیز کمک کند.
وی بــا بیان اینکه ســه هزار و 130 شــغل 
جدیــد در 9 ماهه امســال بــا پرداخت 122 
میلیارد تومان تســهیلات بــه مددجویان ایجاد 
شــده اســت، گفت: این طرح ها در حوزه های 
دامپروری، کشــاورزی، صنایع  دستی، خدمات، 
صنعت، حمل ونقل، مشــاغل صنفــی و خانگی 

ایجاد شده است.

ترکمانــه بــا تأکید مجدد بــر اهمیت ایجاد 
افزود: از سال  مشــاغل پایدار برای نیازمندان، 
1398 بــا هدف اســتفاده از تــوان و ظرفیت 
کارآفرینــان حرفه ای در کشــور، طرح راهبری 
شــغلی هم درحال اجرا اســت که از این طریق 
مددجویان مســتعد اشــتغال در کلیه زمینه ها 
بــه کارآفرینان حرفه ای معرفی می شــوند تا با 
اســتفاده از دانــش و تجربه آنان بــه موفقیت 

برسند.
وی بــا بیان اینکــه مشــاغل دانش بنیان و 
نوآورانــه نیز در کمیته امــداد به صورت جدی 
مــورد حمایت قرار می گیرند، مطرح کرد: ایجاد 
نخســتین مرکز نوآوری اجتماعی در کشور در 
اســتان همدان بــا هدف حمایــت از این قبیل 
مشــاغل، گویای توجه ویژه این نهاد به مشاغل 
نــو و مبتنی بــر اســتفاده از فناوری های نوین 
است که خوشــبختانه زمینه ساز ورود فرزندان 
تحصیل کــرده خانواده هــای تحــت حمایت به 

عرصه اشتغال شده است.

مدیران جلوی ضعف در نظارت ها 
را بگیرند

بیان مشکلات از روی مطالبه گری است و نه تخریب

ســپهرغرب، گروه خبر: نماینــده ولی فقیه در 
اســتان همدان با گلایه از ضعف در نظارت ها، گفت: 
در بین بعضی از مدیران کل و یا حتی زیرمجموعه ها 
و لایه های زیرین شــاهد هســتیم که در نظارت ها 
ضعف هایی وجود دارد و کار به درستی انجام نمی شود 

و باید مدیران مراقب این موضوع باشند.
در  شعبانی موثقی  حبیب الله  حجت الاسلام والمســلمین 
نشست ائمه جمعه اســتان با استاندار همدان با بیان اینکه 
وحدت موجود در استان محصول تعامل بین مسئولان است، 
اظهار کرد: هرچه ایــن تعاملات و گفت وگو ها صمیمی تر و 
شــفاف تر باشد، منافع بیشتری برای استان خواهد داشت و 

باعث وحدت خوبی در استان می شود.
وی بــا بیان اینکه ائمه جمعه باید با نمایندگان اســتان 
در مجلس شــورای اســلامی هم جلساتی داشــته باشند، 
گفت: ائمه جمعه به لحاظ شــرایطی که دارند، دارای ارتباط 
بیشتری با مردم هســتند و می توانند صدای مردم و درد و 

دل های آن ها را انعکاس دهند.
امام جمعه همدان با تأکید بر اینکه همه ما خود را ملتزم 
به قانون می دانیم، بیان کــرد: هیچ وقت آنجایی که قانون 
اجازه دخالــت قانونی به ما ندهد، ورود نخواهیم کرد و این 
یک امر روشن است و مطالب مطرح شده در خطبه ها تنها از 

باب مطالبه گری و بیان مشکلات مردم است.
وی افــزود: مطالب ارائه شــده در خطبه هــا به معنای 
تخریب نیســت، چراکه چنین مبنایــی در بین ائمه جمعه 
وجود ندارد؛ بنابراین از روی نقد به مطالبه گری و رســاندن 

صدای مردم و مشکلات آن ها به مسئولان اقدام می کنیم.
حجت الاسلام والمســلمین حبیب الله شــعبانی موثقی با 
اشــاره به اینکه در خطبه ها اصل بر اخلاق محوری اســت، 
عنوان کرد: هر آنچه به ضرر مردم باشــد، ما از آن اجتناب 
خواهیــم کرد؛ بنابراین انتقادهای مطرح شــده هیچ کدام از 
باب جناح بندی و یا دعوای سیاســی نیســت، چراکه آن را 

به نفع مردم نمی دانیم.
وی با گلایه از ضعــف در نظارت ها، اظهار کرد: در بین 
بعضــی از مدیران کل و یا حتــی زیرمجموعه ها و لایه های 
زیرین شــاهد هســتیم که در نظارت ها ضعف هایی وجود 
دارد و کار به درســتی انجام نمی شــود، بنابراین لازم است 
تا مدیران بالادســتی مراقب این موضوع باشــند و تذکرات 

لازم را ارائه کنند.
نماینــده ولــی فقیه در اســتان همدان با بیــان اینکه 
بیشــترین مراجعات بــه دفاتر ائمه جمعــه جهت موضوع 
معیشت است، گفت: در شرایط فعلی کشور مسئله نخست 
مردم، بحث معیشت است و برای رفع این مشکل لازم بوده 

تا همه دستگاه ها و نیروها تلاش بیشتری انجام دهند.
وی با تأکید بر اینکه اصل منافع مردم است، مطرح کرد: 
این آمادگی در بین ائمــه جمعه وجود دارد تا هرجا دولت 
نیاز به کمک داشــته باشــد، ما حضور داشــته باشیم و در 

راستای منافع مردم به خدمت رسانی بپردازیم.

خبــر

خبــر
sepehr.khabar@gmail.com

خبر: رشد ملایم شیوع کرونا در همدان
 این ملایم ملایم خیلی هزینه ها را به ما تحمیل 

کرده!
گزارش: غلظت آلاینده ها به مدد باد کاهش می یابد

 مگر همین نعمت الهی باد خیلی جاها مشکلات 
جوی را اصلاح کند.

خبر: محلات همدان سنددار می شوند
 به شرطی که معتمدین را به محضر نکشانید!
گزارش: روی طرح های بازآفرینی را آسفالت نکنیم

 مثل اینکه روی دریا را آسفالت کنید.
خبر: کلیه مزایده ها زیر ذره بین دادگستری

 البته از مناقصه ها هم نباید غافل بود!
هنر: رونمایی از پردیس سینمایی قدس در نوروز

 امید است جناب کرونا اجازه چنین کاری بدهد.
سردار باقری: رزمایش های اخیر دشمنان را به عقب 

راند
 عاقلان فهمند، جاهلان و معاندان نق می زنند!

رسانه: فضای سرد انتخابات باید فعال شود
 احتمالاً ســردی هــوای زمســتان را با فضای 

انتخابات اشتباه گرفتید.
خبر: خروج 90 میلیون دلار ســرمایه از کشور طی 8 

سال
 بعید است دلالان دراین باره پرُنقش نباشند!

گزارش: حکایت بودجه 1400 و سرهای بی کلاه
 حتی برای تهیه کلاه بودجه تخصیص ندادند.

سیاسی: سیلی نظامی برای آن طرف مرزها
 تا باشد که آمریکا لشکرکشی مصنوعی نکند.

سلامت: راه های دور انداختن ماسک مستعمل
 نزدیک نینداختن، مگر پاره و در ســطل آشغال 

انداختن!
خبر: مرگ جوان 23 ساله در اثر سقوط از ارتفاع

 قابل توجه جوانان بلندپرواز که کمتر مراقب اند.
خبر: قصر الیمامه عربستان مورد حمله مبارزان عراقی 

قرار گرفت
 تا آن ها باشند تروریست به عراق صادر نکنند!

خبر: حداقل حقوق ســربازان یک میلیون و 800 هزار 
تومان

 پس به نوعی زمینه ازدواجشان فراهم شده.
خبر: رئیس سازمان خصوصی سازی منصوب شد

 آمریکا پس از مانورها منکوب شد!
خبر: دستگیری 7 قاچاقچی قوچ وحشی

 دســت و پایشان را بسته و قوچ ها را به جانشان 
بیندازید.

تلخکخان
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار همدان درخصوص طرح جامع شهری مطرح کرد:

خط محدوده، حفظ دامنه الوند و اراضی کشاورزی مرغوب، 3 خط قرمز ما
طرح جامع شهری همدان همچنان روی میز کارشناسی/ فقر همدان در تأمین زمین، مشکل اصلی شهر

ســپهرغرب، گــروه خبــر - طاهــره 
ترابی مهوش: معــاون هماهنگی امور عمرانی 
اســتاندار همدان با بیان اینکه خطوط قرمز 
طرح جامع شــهری مشــخص است، گفت: 
دولتی  به  منوط  به محدوده  افزودن شــدن 
بــودن اراضی، حفظ باغــات و دامنه الوند و 
درعین حال حفظ اراضی کشــاورزی مرغوب 
بــوده و خط قرمز مــا در تدوین طرح جامع 

همدان است.
پیرو بررســی مباحث مطرح شــده درخصوص 
طرح جامع شهری همدان و امکان تغییر و تحولات 
آن به دنبال جلســات کارشناسی بر مبنای نواقص 
عنوان شده در راستای رعایت انصاف پس از انعکاس 
نظــر منتقدان، این بــار در جلســه ای تخصصی با 
حضور فرهاد فرزانه، معاون هماهنگی امور عمرانی 
و نیز محمدرضا عراقچیان، کارشــناس معماری و 
شهرســازی در دفتر عمرانی اســتانداری همدان 
به نقد و بررســی مباحث پرداختیــم که در ادامه 

می خوانید:
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار همدان با 
اشــاره به اینکه آخرین طرح جامع شهر همدان به 
سال 67 بازمی گردد، گفت: بر این اساس دو گزینه 
پیش روی ما بود؛ نخســت اینکه بدون هیچ دخل 
و تصرفی و با این اســتناد کــه دو دهه از آخرین 
ســند طرح جامع گذشــته، دو دهه دیگــر را نیز 
بدون داشــتن این ســند بگذرانیم و دیگری اینکه 
با اســتناد به زنده و پویا بودن شهر، استراتژی آن 
نیازمند بازنگری برای ترســیم افق طرح )1410 یا 
1415 منطبق با مصوبه شــورای عالی معماری و 

شهرسازی( است.
فرهاد فرزانــه با تأکید بر اینکــه تصمیم ما بر 
اجــرای گزینه ســخت تر و درعین حال درســت تر 
استوار شــد، تشــریح کرد: درواقع می توان گفت 
توجه به اشــکالات و بیان آن ها از همان زمان آغاز 
شد که تصمیم گرفتیم طرح جامع شهری همدان 

را بازنگری کنیم.
وی با اشــاره به آنکه در این فرآیند به نقطه ای 
از کار رســیدیم که می بایست مشاور طرح انتخاب 
می شد، اذعان کرد: همگان بر این امر واقف هستند 
که انتخاب مشاور کار بسیار دشوار و حیاتی است، 
زیرا اگر کار را به کاردان بسپاری، رسیدن به نتیجه 

مطلوب راحت خواهد بود.
فرزانه با بیان اینکه در راســتای انتخاب مشاور 
تحقیقات بسیاری در دستور کار قرار گرفت، اظهار 
کرد: به هرحال به دلیل شرایط اقتصادی بسیاری از 
مشــاوران صاحب نام در کشور، به لحاظ کیفیت کار 

با افت محسوسی مواجه شدد.
وی با اشــاره به آنکه این قبیل مشکلات مسئله 
انتخاب مشــاور طرح را با دشواری بیشتری همراه 
کــرد، گفت: در این بخش نیز بــا دو گزینه روبه رو 
شدیم؛ یا از مشاوران برند و با سابقه استفاده کنیم 
و یا اینکه با درنظر گرفتن خطرپذیری، از مشاورین 

جوان بی سابقه بهره ببریم.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
ادامه داد: درنهایت با برگزاری جلســات مختلف و 
از طریــق جمع بندی با کلیه دســتگاه های دخیل 
در تهیه طرح جامع اعم از اســتانداری و اداره کل 
مســکن و راه و شهرسازی، مشــاوری با سابقه ای 
خوب انتخاب شــد؛ اما آنچه در فضای کار مشاور 
تأثیرگذاری بالایی دارد، مدیر طرح است، زیرا یک 
مشاور صاحب نام ممکن بوده هم زمان 10 پروژه در 
دســتور کار داشــته و برای هریک مدیری انتخاب 

کند.
فرزانه بــا بیان اینکه یکی از اشــکالاتی که در 
فرآیند تهیه طرح جامع شهری همدان اتفاق افتاد 
این بود که ســه بار مدیر پروژه و درعین حال ســه 
بار مدیرکل راه و شهرســازی در این مدت جابه جا 
شــدند، ابراز کرد: به نظر من فارغ از آنکه بخواهیم 
عملکرد مدیران پروژه را بررســی کنیم، یقیناً این 

جابه جایی ها به فرآیند لطمه وارد کرد.
وی بــا تأکید بر آنکــه یقیناً ایــن ناپایداری ها 
در فرآینــد کار تأثیرگذار بود، اذعان کرد: شــرایط 
به گونه ای پیش رفت که طرحی که بنده در کسوت 
مدیرکل راه و شهرســازی آغاز کــرده بودم را در 
سِــمت معاون هماهنگی امور عمرانی پس از وقفه 
دوســاله و دوری از فضــا و اصــل کار، با همراهی 

دوستان به دنبال نهایی کردن آن باشم.
این مقام ارشــد عمرانی اســتان همدان با بیان 
اینکه از اواخر تابستان امسال در کسوت سرپرستی 
این معاونت چند جلســه برای ارزیابی طرح برگزار 
کردیم، ابراز کرد: در این جلسات چند استراتژی و 

خط قرمز برای تدوین طرح احصا شد.
فرزانه با اشــاره به اینکه بنــده حتی در ابتدای 
مطرح شدن تدوین طرح جامع در مقام مدیرکل راه 

و شهرســازی درخصوص شرح خدمات این قرارداد 
)مشــاور( قبل از امضای آن در دانشگاه بوعلی سینا 
با کارشناســان جلســاتی را برگزار کرده و از آن ها 
نظرخواهی کــردم اما با جابه جایی هایی که صورت 
گرفت همان طور که پیش تر اشاره کردم حداقل دو 
ســال از فضا دور بودم، عنوان کرد: تأمل برانگیزتر 
اینکه در حین برگزاری جلسات ارزیابی دوباره طرح 
مباحثی همچون اینکه چرا قرار اســت در بلوار ارم 
بلندمرتبه ســازی صورت پذیرد، از سوی برخی ها 
مطرح شد؛ حال آنکه هیچ اتفاقی قرار نبود بیفتد، 
زیرا هنوز در مرحله ارائه طرح از ســوی مشاور به 

کمیته کارشناسی برای بررسی بودیم.
وی با اشــاره به فرآیند تصویب طرح های جامع 
شــهری، گفت: در مرحله نخست مشاور فاز به فاز 
در بخش هــای مختلــف طرح را ارائــه کرده و در 
اختیار کمیته کارشناســی کارگروه امور زیر بنایی 

قرار می گیرد.
فرزانه افزود: پس از بررســی توسط این کمیته 
طرح در کارگروه امور زیربنایی و سپس در شورای 
برنامه ریــزی اســتان و درنهایت در شــورای عالی 
معماری و شهرسازی مطرح شده و درنهایت پس از 
گذشت از خوان کارگروه و شورای ویژه عالی طرح، 

با قیدوبندهایی مصوب می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
با بیان اینکه متناســب با فضای ایجادشده بنده از 
دوستان خواستم که طرح توسط کارشناسان فنی 
با دقت بیشتری مورد رصد قرار گیرد، عنوان کرد: 
خوشبختانه شاهد محقق شدن این خواسته بودیم 

و هستیم.
فرزانــه با تأکید بر اینکه دســت کارشناســان 
برای بررســی همه جوانب آزاد گذاشته شده است، 
خاطرنشــان کــرد: ازجمله خطــوط قرمز ما خط 
محدوده شــهری اســت، به طوری که شعار ما در 
این بخش آن است که هیچ گونه از فضاهای باغات 
اطراف شهر و به ویژه دامنه الوند و درعین حال بلوار 

ارم و جوان، نباید وارد محدوده شهر شود.
وی ادامــه داد: علاوه بــر اینکه افزوده شــدن 
بخش های دیگری از شهر به محدوده نیز منوط به 

آن شد که این اراضی دولتی باشند.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
با اشــاره به آنکه در این زمینــه )تأمین زمین( از 
اداره کل راه و شهرســازی و شــهرداری کمــک 
گرفتیم، خاطرنشــان کرد: پیش تــر اداره کل راه 
شهرســازی اعلام کرده بود در راستای توسعه شهر 
و درعین حال تأمین کاربرهای عمومی و همچنین 
اجرای طرح مســاکن اقدام ملــی و نیز پیش بینی 
زمین برای افق طرح، چیزی حدود یک هزار هکتار 
زمین در اختیار دارد که پس از بررسی در کارگروه 
زیربنایــی درنهایــت 680 هکتــار از اراضی که از 
کیفیت کشــاورزی برخوردار نبوده و مشکلی برای 
دید و منظر الوند ایجاد نمی کند و همچنین امکان 
وجود کمربندی و توســعه شــهر را خواهد داشت، 

مورد موافقت قرار گرفت.
وی ادامــه داد: دراین بین شــهرداری نیز از در 
مورد یک ســری اراضی که از ســال ها قبل تملک 

کرده، اعلام آمادگی کرده است.
فرزانه با بیان آنکه این دو نهاد قرار است مدارک 
مالکیت با پیوست سند را به دبیرخانه کمیته فنی 
ارائه کنند، تصریح کرد: گرچه ممکن است برخی از 
اراضی عنوان شده با مشکل معارض روبه رو باشند، 

اما ملاک ما سند مالکیت است.
وی ادامــه داد: بــه دنبــال آن هســتیم که با 
جمع بنــدی نظرات کارشناســی این طــرح را به 
سرانجامی مطلوب برســانیم، زیرا آنچه برای ما از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت اینکه پس از طرح 
جامع، تدوین طرح تفضیلی در دســتور کار خواهد 
بود؛ حال آنکه عموم مردم با طرح تفضیلی شهر که 
مشــخص کننده جزئیات در کاربری ها بوده، بیشتر 

درگیر هستند.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
با بیان اینکه اگر بتوانیم با اراضی که در راســتای 
توسعه پیش بینی  شده مشکلات عمده شهر را حل 
کرده و درعین حال شهر را به مکانی ایده آل تر برای 
زندگی بــدل کنیم کار موفقــی را در طرح جامع 
شــهری ارائه کرده ایم، اذعان کرد: آنچه دراین بین 
حائز اهمیت اســت اینکه طرح جامع بتواند جهت 

توسعه و چگونگی آن را مشخص کند.
فرزانه با بیان اینکه حتی در بعُد ترافیکی شــهر 
نیز به جز جانمایی پارکینگ ها شــرایط، امکانات و 
حتی نوع مدل ترافیک شــهر در طرح های پیشین 
مشخص شده و وجود دارد، گفت: یکی از اشکالات 
که بنده به طرح تفضیلی مصوبه ســال 84 همواره 
وارد می کــردم این بود که جانمایی پارکینگ ها در 
رینگ مرکزی بود؛ حال آنکه طبق اصول ترافیکی 

و شهرسازی پارکینگ ها می بایست در جوار رینگ 
مستقر شوند.

وی با بیان اینکه درحــال حاضر یکی از عمده 
مشــکلات شــهر همدان که قرار اســت با توسعه 
توســط اراضی حل شــود پیش بینــی قطاعی در 
همان محدوده اســت که بتواند ترافیک ســنگین 
ورودی ملایر به شــهر را مدیریــت و از همدان به 
ســمت تهران خارج کند، افزود: از دیگر مشکلات 
شــهر همدان این اســت که کاربری های اداری در 
این شهر پراکنده اند؛ به طوری که کوچک ترین کار 
اداری و خدماتی نیازمند صرف هزینه، وقت و تردد 
بســیار به رینگ مرکزی شهر است، حال آنکه این 
مهم را می توان از طریق ایجاد سایت اداری در شهر 

پیش بینی و مدیریت کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار همدان با 
اشاره به اینکه یکی از مشکلات عمده شهر همدان 
تأمین زمین برای کاری های عمومی است به طوری 
که در ســالیان گذشــته هر آنچه زمین باز در دل 
بافت وجود داشــته را در راستای تأمین نیاز اهالی 
ســاکن در آن به دلیل کمبود زمین تغییر کاربری 
داده ایم، اذعان کرد: شــرایط به گونه ای اســت که 
حتی برای تأمین زمین جهت پروژه های نه چندان 
بــزرگ )10 هکتاری( نیز دچار مشــکل شــده و 

به نوعی فقیر هستیم.
وی با تأکید بر اینکه یکی دیگر از مشــکلات ما 
در شــهر همدان به کمبود عرضه زمین با کاربری 
مســکونی بازمی گردد، خاطرنشــان کرد: این مهم 
منجــر به بالا رفتن قیمت اراضی و درنهایت قیمت 

مسکن شده است.
این مقام ارشــد عمرانی استان همدان با تأکید 
بر آنکه یکی از مؤلفه های بالا رفتن قیمت مســکن 
به کمبود فرآیند عرضــه و تقاضای کاربری اراضی 
مربوطه بازمی گردد، افزود: این درحالی اســت که 
علاوه بر نیاز همدانی ها، نمی توان مهاجرپذیر بودن 
شــهر را نادیده گرفــت؛ البته این مهم از ســبقه 
تاریخــی بالایی برخــوردار بوده و حتــی می توان 
میهمان پذیر بودن شــهر همدان از دوران مادها را 

متصور شد.
فرزانــه با اشــاره بــه آنکه ممکن اســت برای 
برخی ها این سؤال مطرح شود که آیا با تولید زمین 
در بخش هایی از شــهر همــدان و به ویژه مناطق 
برخــوردار شــاهد کاهش قیمت زمین و مســکن 
خواهیم بود؟ گفت: پاســخ به این ســؤال بازهم به 
این مســئله بازمی گردد کــه طراحی ها در اراضی 

تولیدشده چگونه باشد.
وی ادامــه داد: اگــر طراحی در ایــن مناطق 
براســاس منطــق و اصول شهرســازی و با درنظر 
گرفتــن خدمــات مختلــف و کاربری هــا بوده و 
درعین حال بتواند پاسخگوی نیازهای اقشار مختلف 
جامعه باشــد، به این معنا است که در این منطقه 
امکان اسکان و زیست اقشار مختلف براساس توان 
مالی و جایگاه اجتماعــی اعم از خانه ارزان قیمت، 
آپارتمانی و درنهایت خانه های بزرگ را فراهم کند 

که یقیناً در کاهش قیمت زمین مؤثر خواهد بود.
فرزانه با تأکید بر آنکه این امر مســتلزم رعایت 
تمهیداتی ویژه در راســتای تنوع، شکل و ماهیت 
کاربری های مختلف براساس خواست و تفاوت نیاز 
اقشار مختلف اســت، افزود: در طراحی این اراضی 

باید از نگاه تک بعُدی حذر کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار همدان 
با اشــاره به آنکه این نگاه تک بعُدی خود منجر به 
تقویت خطوطی همچون بالا و پایین شــهر خواهد 
شد، گفت: باید طراحی به گونه ای باشد که نیاز همه 
اقشار در آن دیده شود و مردم بتوانند در کنار هم 
زندگی کنند؛ البته ایــن مهم علاوه بر نیاز به تنوع 
در ساخت در بخش معماری و شهرسازی است که 
می بایست کاملًا منطبق بر فضای اصولی و دیدگاه 

ایرانی اسلامی و متعادل باشد.
وی در واکنــش به این مســئله کــه برخی از 
کارشناســان به اراضی که برای گسترش شهر در 

طرح جامع پیش بینی شــده این انتقاد را دارند که 
هنــوز برای این فضاها توجیه اقتصادی و اجتماعی 
ارائه نشــده اســت، ابراز کرد: با وجود احترامی که 
برای کارشناســان قائل هستم، اما مسئله این است 
که اگر شــهر را دایره ای فــرض کرده که در داخل 
آن به علاوه وجــود دارد و دو وتــر از این به علاوه 
شــامل دامنه الوند و باغات اطراف شــهر می شود، 
بنابراین در این مناطق به عنوان خط قرمز ما امکان 
گسترش و توسعه شهر فراهم نیست. از طرفی هم 
حفظ اراضی کشاورزی مرغوب در شهر جزء اصولی 
است که از سوی کارشناسان بارها مورد تأیید بوده 
اســت، پس چاره ای جز گزینه های بعدی نداریم، 
بنابراین اینکه عنوان می شود در این مناطق توجیه 
اقتصــادی و اجتماعــی وجود نــدارد، این عزیزان 
انتظــار دارند از برهان خلــف ریاضی برای انتخاب 

اراضی استفاده کنیم.
فرزانــه ادامه داد: بنابراین براســاس امکانات و 
شــرایط موجود در شهر پس از انتخاب مکان، باید 
برای توجیه دار کردن آن از طریق طراحی مناسب 
در بخش های مختلف همچون اقتصادی و اجتماعی 

محل، تلاش کرد.
* انتظارات متناسب با داشته های شهر باشد

در ادامه عضو هیئت علمی دانشــگاه بوعلی سینا 
همــدان نیز با بیان اینکه همه مــا فارغ از مباحث 
فلسفی به دنبال تحقق مدینه فاضله هستیم، گفت: 
درواقع هدف اصلی رسیدن به آرامش در شهر است 
که این روزها گلایه مندی هایــی که هرروز صبح از 
شرایط موجود در شــهر داریم، بیانگر آن است که 
این آرامش وجود ندارد و همچنان به دنبال تحقق 

آن هستیم.
محمدرضا عراقچیان ادامه داد: سؤال این است 
که آیا تحقق و رسیدن به مدینه فاضله امکان پذیر 

است؟
عراقچیان با تأکید بر اینکه یقیناً نمی توان انتظار 
داشــت که مدینه فاضله محقق شود، عنوان کرد: 
بر این اســاس باید از طرح جامع شهری انتظارات 

خارق العاده ای داشت.
وی با اشاره به اینکه شــرایط فعلی شهر ایجاد 
تغییر و تحول آن چنانی را سلب کرده، خاطرنشان 
کرد: بخش اعظم و حتی تمام شــهر همدان شکل 

گرفته و امکان تغییر در آن وجود ندارد.
این اســتاد معماری و شهرســازی افزود: با این 
تفاسیر نمی توان انتظار داشت که برای کاربری های 

عمومی در دل شهر جا باز شود.
عراقچیان با اشاره به اینکه درحال حاضر همدان 
شهری است که معابر و کاربری های مختلف و حتی 
رفتار ســاکنین آن شکل گرفته، اذعان کرد: با این 
شرایط هم خواهان درست کردن شرایط بوده و در 

همه فضاها انتقاد وارد می کنیم.
وی بــا بیان اینکه نباید از طرح جامع شــهری 
همــدان انتظار کاذب و بی جا در بین شــهروندان 
ایجاد کرد، ابراز کرد: رســانه ها نباید این فضا را به 
مردم القا کنند که فردای تصویب طرح جامع کلیه 

مشکلات شهر مرتفع می شود.
این استاد دانشــگاه با بیان آنکه حتی تصویب 
طرح جامع از منظر برخی یک نقص در شهر ایجاد 
می کند، گفت: این مســئله از آنجا نشأت می گیرد 
که ما نه تنها در شــهر همدان، بلکه در هیچ یک از 

شهرهای ایران طرح راهبردی نداریم.
وی افــزود: البته طرح هــای موضعی همچون 
ســاختار اقتصادی، صنعتی و توریســتی در شهر 

داریم.
عراقچیان با بیان اینکه بســیاری از حرف هایی 
که درحال حاضر زده می شــود و درواقع به عنوان 
توقع از طرح جامع مطرح می شود در حیطه کاری 
طرح جامع نیســت، ابراز کرد: اغلب این موضوعات 

در حیطه طرح تفضیلی است.
عضو هیئت علمی دانشگاه بوعلی سینا همدان با 
بیان اینکه وقتی حرف از تدوین طرح جامع شهری 
بــه بین میان آیــد برخی توقعــات در بین اذهان 
عمومی و درعین حال دانشگاهیان شکل می گیرد، 
گفت: در شــهری همچون همــدان از آنجایی که 
زمانی رودخانه های شهر همدان جزء هویت شهری 
بوده اند، فعال شــدن آن ها جزء توقعات اســت که 
البته این مهم )احیای روددره ها( جزء شــعارهایی 

بوده که از سوی مشاور مطرح شده است.
وی افزود: بنابراین حتی اگر تنها بخشــی از این 

مهم محقق شود، بسیار عالی است.
این استاد دانشگاه با بیان آنکه توقع دیگری که 
مطرح می شود احیای محلات است، اظهار کرد: اگر 
ساختار زندگی محله همدان احیا شود، بسیاری از 
نیاز شهروندان در محل حل خواهد شد و این مهم 
در بحث تردد و ترافیک شــهر تأثیرگذاری شگرفی 

خواهد داشت.

عراقچیان شــکل گیری ترافیک روان را از دیگر 
توقعات طرح جامع دانست و افزود: این مهم شامل 
تقویت حمل ونقل عمومی، خصوصی، شبکه معابر، 
دسترســی های خوب و گره های ترافیکی اندک و 

غیره می شود.
وی بیــان اینکه ایجاد فضای ســبز مطلوب نیز 
ازجمله آمالی است که در طرح جامع انتظار می رود 
برای آن چاره ای اندیشیده شود، ابراز کرد: اما باید 

دید چه میزان این توقعات و آمال شدنی است.
این استاد معماری و شهرســازی با بیان اینکه 
طبق بررســی ها میزان تحقــق طرح های جامع در 
بهترین شــرایط همواره کمتر از 50 درصد است، 
تأکید کرد: درواقع رســیدن بــه این میزان تحقق 
بیانگــر موفق بــودن عملکرد طرح جامع شــهری 

به عنوان ایده آل های ما است.
وی با بیان اینکه انتظار خلوت شــدن شــهر از 
طریــق کاهش تراکــم نفر در هکتار نیــز از دیگر 
انتظاراتی که طرح جامع به دنبال تحقق آن است، 
خاطرنشان کرد: در این بحث نیز چاره ای جز اضافه 
کردن زمین نداریم و اگر نه، باید به مردم بگویم از 

شهر خارج شوند.
عراقچیان ادامــه داد: یکی دیگــر از انتظارات 
ارزان شدن مسکن است، حال آنکه یکی از مؤلفه ها 
در تحقق این خواســته ایجاد تناســب در عرضه و 
تقاضای زمین است که جز با افزودن زمین این مفر 

ایجاد نخواهد شد.
وی با بیان اینکه تولید عادلانه ثروت در شــهر 
نیز از دیگر توقعاتی اســت که از طرح جامع انتظار 
می رود، اذعان کرد: حال آنکه یکی از مباحث طرح 
جامع کنونی این اســت که گســترش شهر ایجاد 
رانــت نخواهد کرد؟ بنابراین اینکه از اراضی دولتی 
برای گسترش شهر اســتفاده می شود، می تواند در 

این فضا کارساز شود.
عراقچیان با اشــاره اینکه حفظ باغات و اراضی 
مرغوب کشــاورزی خــود یک ارزش به حســاب 
می آید، تصریــح کرد: حفظ ایــن ظرفیت ها خود 
محرک توسعه شــهر به حساب می آید، زیرا جذب 
توریسم گردشگری کشاورزی ازجمله این فرصت ها 

بوده که شهر همدان از آن برخوردار است.
وی افــزود: ایجــاد دید و منظــر و درعین حال 
چشم انداز زیبا برای شــهر از دیگر انتظاراتی است 
که از طرح جامع وجود دارد، تشریح کرد: این مهم 
منوط به کوتاه کردن شهر به شرط گسترش سطح 

آن برای جبران کردن آن کمبودها است.
این اســتاد دانشگاه با بیان آنکه ما درمجموع به 
دنبال تحقق یک شــهر با پایداری کامل هســتیم، 
اذعان کرد: این مهم نیازمند داشتن تفکر همه جانبه 

و درعین حال امکان سنجی درست است.
عراقچیان با اشــاره به اینکه یکــی از کارهای 
خوبی که توســط مشــاور طــرح در مناطقی که 
به شــهر افزوده خواهد شــد مطرح و مدنظر بوده 
اســتقرار مراکز خدماتی اســت، خاطرنشان کرد: 
درحال حاضر یکی از مشــکلات اصلی در همدان 
در مقیاس کلان، کمبود ارائه خدمات عمومی است.
وی با بیــان آنکه این مراکــز خدماتی درواقع 
موتور توسعه منطقه محسوب می شوند، اذعان کرد: 
درواقع در بســتر ارائه خدمات حرکت و رشد شهر 
به آن سمت وسو تغییر خواهد کرد و این مهم گامی 

برای رسیدن به عدالت اجتماعی است.
این اســتاد دانشگاه افزود: از دید بنده شهری را 
می توان خوب قلمداد کرد که همه ارکان آن خوب 
ســرویس دهی شــوند؛ بنابراین تحقق آن نیازمند 

برنامه همه جانبه است.
وی بــا تأکید بر اینکه هنــوز درخصوص طرح 
جامع چیزی مصوب نشــده، اذعان کــرد: یکی از 
مباحثی که اخیراً در جلســات کارشناســی مورد 
بررسی قرار گرفته، توزیع مراکز خدماتی در مقیاس 

محله، منطقه و شهر است.
این اســتاد معماری و شهرســازی با بیان آنکه 
پرداختن به جزئیات در حیطه طرح تفضیلی است، 
تشریح کرد: به تعبیر بهتر طرح جامع تعریف کننده 
استراتژی و طرح تفضیلی تاکتیک شهر را مشخص 
می کند؛ بنابراین انتظار می رود در پی تدوین طرح 
جامع مناسب، یک طراح خوب برای طرح تفضیلی 
برگزید تــا بتواند این ایده آل ها را در قالب لکه های 

تعریف شده بگنجاند.
عراقچیــان بــا تأکید بــر اینکه یکــی دیگر از 
مباحثــی که همواره طرح هــای جامع را به چالش 
کشــیده عدم تعریف بســته اقتصادی برای شــهر 
اســت، عنوان کرد: درواقع یکی از ایده آل هایی که 
در این فضا دنبال می کنیم آن اســت که با تعریف 
بســته اقتصادی در شهر، شــاهد کمترین فضای 
شهرفروشــی و درعین حال ارائــه خدمات بهتر به 

شهروندان از سوی شهرداری باشیم.


